
پرسش ۳۴۶: حکم مال ناصبی 

السؤال/ ٣٤٦: بسم الله الرحمن الرحیم 
والـصلاة والسـلام عـلى أشـرف الخـلق أجـمعین محـمد وعـلى أھـل بـیتھ الـطاھـریـن 

أئمة ومھدیین وسلم تسلیماً كثیراً. 
السـلام عـلیك یـا سـیدي ومـولاي یـا وصـي ورسـول الإمـام المھـدي (ع) ورحـمة الله 
وبـركـاتـھ ومـغفرتـھ ورضـوانـھ. مـولاي عـندي مـسألـة شـرعـیة جـزاكـم الله خـیر الجـزاء، 

سؤالي ھو: 
إنـي أشـتغل بشـركـة أھـلیة مسـلمة مـقاولـة لشـركـة أخـرى مسـلمة، ومـالـكھا مـن 
 ً الـمعادیـن لـلإمـام (ع) والأنـصار، وھـو لـدیـھ بـعض السـلطة فـي الـحكم بـاعـتباره رئـیسا
لحـزب مـن الأحـزاب الـحاكـمة فـي الـدولـة، وھـذه الشـركـة الـمقاولـة تـصرف لـي أجـور 
الـنقل بـاعـتبار عـملي یـتطلب الـتنقل، فھـل یـجوز أن أطـلب أجـر غـیر الأجـر الـحقیقي 
لـلنقل، أي أقـول لـھم مـثلاً بـأنـي صـرفـت ألـف مـع إنـھ صـرفـت بـالـحقیقة ٥٠٠، وذلـك 
لأنـي مـحتاج بـعض الشـيء وإن الشـركـة سـوف تسـتقطع ھـذا مـن الشـركـة الـثانـیة الـتي 

صاحبھا المعادي المذكور أعلاه، فھل یجوز لي ذلك؟ 
وأشكركم كثیراً وجزاكم الله خیر جزاء الصالحین. 

المرسل: محب - المغرب 

بسم الله الرحمن الرحیم 
درود و سـلام بـر شـریف تـرین جـمیعِ مخـلوقـات، محـمد و بـر اهـل بیت طـاهـر آن حـضرت، 

ائمه و مهدیین و سلم تسلیماً کثیراً. 
سـرور و مـولایم، وصی و فـرسـتاده ی امـام مهـدی (ع)! سـلام بـر تـو و رحـمت خـداونـد و 
بـرکات و مـغفرت و رضـوانـش. مـولایم! چـند مسـئله ی شـرعی دارم، خـداونـد بـه شـما بـرتـرین 

پاداش ها را عطا فرماید: 
مـن در یک شـرکت مسـلمان که پیمانکار شـرکت مسـلمان دیگری که مـالک آن یکی از 
مـعانـدین امـام (ع) و انـصار می بـاشـد، کار می کنم و از آنـجا که صـاحـبش رئیس حـزبی از 



احـزاب حـاکمه اسـت، دارای نـفوذ در حـاکمیت می بـاشـد. این شـرکت پیمانکاری بـه مـن 
اجـرت حـمل و نـقلم را می دهـد چـرا که حـمل و نـقل لازمـه ی کار مـن اسـت. آیا مـجاز اسـت 
که مـن مـزدی غیر از مـزد واقعی حـمل و نـقلم را دریافـت کنم مـثلا بـرای کاری که در واقـع 
۵۰۰ درهــم هــزینه داشــته اســت، بــگویم هــزار درهــم هــزینه کرده ام؛ از این رو که مــن 
احتیاج دارم و این شـرکت نیز بـعداً این هـزینه را از شـرکتی که در بـالا ذکر کردم و رئیسش 

دشمن می باشد دریافت خواهد نمود. آیا این عمل برای من جایز است؟ 
از شما بسیار متشکرم و خداوند به شما بهترین پاداش نیکوکاران را عطا فرماید! 

فرستنده: محب - مغرب 

الجواب: بسم الله الرحمن الرحیم 
والحــمد � رب الــعالــمین، وصــلى الله عــلى محــمد وآل محــمد الأئــمة 

والمھدیین وسلم تسلیماً. 
نـاصـب الـعداء لـلائـمة أو المھـدیـین أو شـیعتھم؛ لأنـھم یـشایـعونـھم، مـالـھ 
غـیر مـحترم. فـیجوز لـك أخـذه أو أخـذ بـعضھ إن أمـكنك ھـذا دون أن یـقع 

علیك ضرر. 
أحمد الحسن 

پاسخ: بسم الله الرحمن الرحیم 
و الحـمد لـله رب الـعالمین، و صلی الـله علی محـمد و آل محـمد الائـمة و المهـدیین و 

سلم تسلیماً. 
بـا دشـمنان ائـمه یا مهـدیین دشمنی کن و همچنین بـا پیروان آنـها. مـال آنـها مـحترم 
نیست و بـرای شـما جـایز اسـت که هـمه یا بخشی از آن را بـرای خـودت بـرگیری؛ اگـر این 

کار برای شما امکان پذیر باشد و زیانی به شما وارد ننماید. 
احمد الحسن 
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